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„Ellentmondásosan gondolkodunk:  
minden ember szeretne hosszú ideig élni,  
mégsem akar senki megöregedni   
(Jakob  Grimm 1860) 

 
 
 

 
„Gyermekként szinte mindenki szeretne minél gyorsabban megnőni, 
hogy hamar felnőtt lehessen. De aztán, már huszonévesen, a 
legtöbben szívesen kitolnák a felnőtté válás, még inkább az 
öregedés idejét. Senki sem akar hatvanhat évesen hetvenesnek 
számítani, de még hatvankilenc évesen sem, annál inkább – itt 
egyenlítődik ki a dolog – tíz évvel később, tehát hetvenkilenc 

évesen.” (Gerhard Prause 1983.) 
 
Amióta nyugdíjba kerültünk (de annál aktívabban dolgozunk), 

majd emeritus professzorok lettünk hárman vagyunk egy közös 
klinikai szobában. Ketten rég elmúltunk 70 évesek, közös szobánk 
legifjabb 70 évese Herczeg János professzor.  

 
Mi hárman csaknem fél évszázada ismerjük egymást, 

dolgozunk együtt, örülünk egymás sikereinek, próbálunk egymásnak 
segíteni, hol munkatársak, kollegák, hol versenytársak voltunk, ezt 
több mint két tucat közös publikáció is bizonyítja. Mindeközben a 

hosszú úton barátságunkat mindvégig megőriztük. 
 
Közösen sikeres kongresszusokat szerveztünk, alább egy példa, 

még a kongresszus grafikáját is János készítette: 
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A kerek évforduló jó alkalom arra, hogy hálásak legyünk, mérleget 
készítsünk, hogy visszatekintsünk az elmúlt évtizedekre, de arra is, 
hogy magunk elé képzeljük az elkövetkezendő éveket, hogy 
kifejezzük szerencsekívánatainkat, vagy hogy szerencsét kívánjanak 
nekünk. Születésnapot ünnepelni régi és szép szokás. 
Herczeg János professzornak 70. születésnapja alkalmából szívből 
gratulálunk. S hogy az időskor nem az energia és munkakedv, az 
aktivitás és életöröm törvényszerű elvesztését, hanem sok esetben 
egyenesen azok növekedését jelenti arról is számos meglepő példa 
van.  

Ezt példázza Herczeg professzor rendkívüli teljesítménye, aki 
hatvanas éveiben elvégezte a jogi egyetemet is és szakmánkban 
egyedülállóan hatvanöt éves korában a Szegedi Tudományegyetem 
Állam- és  Jogtudományi Karán egyetemi tanárrá nevezték ki. 

Nemzetközi hírű nőgyógyászként igazságügyi szakértővé és a 
jogi karon egyetemi tanárrá válni különleges egyéni teljesítmény, a 
szakmában kuriozitásnak számít. Ezenkívül a művészetek területén 
is sikerült egyéni alkotói látásmódot létrehozni festményeiben. 
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Hetvenévesnek lenni nem érdem, hanem egészségesen megérni 

szerencsés állapot. 
Herczeg professzornak még egyszer őszintén gratulálunk, 

először is a hosszú, sikeres, nagy teljesítményeket produkáló színes 
életpályájához és másodsorban a hetvenedik születésnapjára. 
 
Régi barátsággal 
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